

人附睾蛋白4和Lewis y抗原在上皮性卵巢癌组织中的表达及其与化疗耐药和预后的关系

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2019年22期 页码: 4048-4052 栏目: 论著 (妇科肿瘤) 出版日期: 2019-10-08

Title: The expression of human epididymis protein 4 and Lewis y antigen in epithelial ovarian cancer and their correlation investigation with chemoresistance and prognosis

作者: 朱连成¹; 高健¹; 胡珍华¹; 2; 庄慧宇¹; 3; 张丹晔¹; 刘娟娟¹; 林蓓¹

1.中国医科大学附属盛京医院妇产科,辽宁沈阳110004;2.郑州大学第一附属医院妇产科,河南郑州450052;3.首都医科大学附属北京朝阳医院妇产科,北京100020

Author(s): Zhu Liancheng¹; Gao Jian¹; Hu Zhenhua¹; 2; Zhuang Huiyu¹; 3; Zhang Danye¹; Liu Juanjuan¹; Lin Bei¹

1. Department of Obstetrics and Gynecology, Shengjing Hospital Affiliated to China Medical University, Liaoning Shenyang 110004, China; 2. Department of Obstetrics and Gynecology, The First Affiliated Hospital of Zhengzhou University, Henan Zhengzhou 450052, China

关键词: 上皮性卵巢癌; HE4; Lewis y; 化疗耐药; 预后

Keywords: epithelial ovarian cancer(EOC); HE4; Lewis y; drug resistance; prognosis

分类号: R737.31

DOI: 10.3969/j.issn.1672-4992.2019.22.026

文献标识码: A

摘要: 目的:探讨人附睾蛋白4 (HE4) 与Lewis y抗原在上皮性卵巢癌组织中的表达及其与化疗耐药、患者预后的关系。方法:应用免疫组织化学方法检测HE4和Lewis y抗原在92例上皮性卵巢癌组织 (36例化疗耐药, 56例化疗敏感) 中的表达, 分析其与临床病理参数、化疗耐药及预后之间的关系。结果:HE4及Lewis y抗原以胞膜着色为主, 卵巢癌耐药组中HE4及Lewis y抗原的高表达率明显高于敏感组 (75%, 83.3% vs 30.4%, 30.4%, P < 0.001), 且二者的表达呈正线性相关($r=0.240, P=0.021$) , 其与临床病理参数未见显著性差异, 回归分析发现FIGO分期、HE4及Lewis y抗原的高表达是化疗耐药的独立危险因素(HR: 10.230, 10.496, 10.065, 所有P < 0.05), 单因素生存分析表明年龄、FIGO分期、残余病灶大小、淋巴转移、化疗是否耐药、Lewis y抗原及HE4的表达都是影响总体生存时间 (OS) 的重要因素 (所有P < 0.05) , Cox多因素生存分析显示FIGO分期和Lewis y抗原是影响OS的独立因素 (所有P < 0.05) 。结论:HE4与Lewis y抗原在卵巢癌组织中的表达呈正相关性, 可以预测卵巢癌的化疗耐药, 其高表达提示着患者更差的预后。

Abstract: Objective: To investigate the expressions of human epididymis protein 4 (HE4) and Lewis y antigen in patients with epithelial ovarian cancer (EOC) and their correlations with chemotherapy resistance and prognosis. Methods: 92 EOC patients who were treated with systemic chemotherapy after cytoreductive surgery were included in this investigation. Patients were divided into two groups, chemotherapy resistant (n=36) and sensitive (n=56). Immunohistochemical (IHC) staining for HE4 and Lewis y antigen were conducted on tissues. IHC results were compared to clinical variables and chemotherapy resistance to determine possible correlation. The relationship between IHC expression and overall survival (OS) was analyzed using Kaplan-Meier method and Cox regression analysis. Results: The expression of HE4 and Lewis y antigen mainly located in cell membrane. The high positive expression of HE4 and Lewis y antigen in resistance group was significantly higher than that of the sensitive group (75%, 83.3% vs 30.4%, 30.4%, P < 0.001), and their expression was positively correlated ($r=0.240, P=0.021$) whereas no obvious significance was observed compared with clinicopathological variants. Binary Logistic analyses showed that advanced FIGO stage as well as high expression of HE4 and Lewis y antigen were independent risk factors for chemotherapy resistance (HR: 10.23, 10.496, 10.065, all P < 0.05). Kaplan-Meier survival analysis showed that age, FIGO stage, residual tumor, lymph node metastasis, chemotherapy resistance, as well as high expression of HE4 and Lewis y antigen were associated with a shorter OS (all P < 0.05). Multivariate Cox survival analysis demonstrated that FIGO stage and Lewis y antigen

were independent predictors of OS(all P < 0.05).Conclusion:The expression of HE4 and Lewis y antigen is positive correlated.HE4 and Lewis y antigen are associated with the development of chemotherapy resistance in EOC.Their high expression is independent factor for OS.

参考文献/REFERENCES

- [1] Webb PM,SJ Jordan.Epidemiology of epithelial ovarian cancer [J] .Best Pract Res Clin Obstet Gynaecol,2017 (41) :3-14.
- [2] LIN GL,KANG Y,XU CJ.The research progress of chemotherapy resistance markers for ovarian cancer [J] .Journal of Practical Obstetrics and Gynecology,2018,34(12):902-905. [林贵玲,康玉,徐从剑.卵巢癌化疗耐药标志物的研究进展 [J] .实用妇产科杂志,2018,34(12):902-905.]
- [3] Alexandrov LB,S Nik-Zainal,DC Wedge,et al.Signatures of mutational processes in human cancer [J] .Nature,2013,500(7463):415-421.
- [4] Shin DH,GS Kwon.Pre-clinical evaluation of a themosensitive gel containing epothilone B and mTOR/Hsp90 targeted agents in an ovarian tumor model [J] .J Control Release,2017 (268) :176-183.
- [5] LI F,WU SH.Research progress of the correlation between human epididymis protein 4 and gynecologic oncology [J] .J Int Obstet Gynecol,2017,44(04):369-373. [李芳, 吴素慧.HE4与妇科肿瘤相关性的研究进展 [J] .国际妇产科学杂志,2017,44(04):369-373.]
- [6] Zhang L,Y Chen,K Wang.Comparison of CA125,HE4, and ROMA index for ovarian cancer diagnosis [J] .Curr Probl Cancer,2019,43(2):135-144.
- [7] Zhu LC,J Gao,ZH Hu,et al.Membranous expressions of Lewis y and CAM-DR-related markers are independent factors of chemotherapy resistance and poor prognosis in epithelial ovarian cancer [J] .Am J Cancer Res,2015,5(2):830-843.
- [8] Moore RG,EK Hill,T Horan,et al.HE4 (WFDC2) gene overexpression promotes ovarian tumor growth [J] .Sci Rep,2014 (4) :3574.
- [9] Wang H,L Zhu,J Gao,et al.Promotive role of recombinant HE4 protein in proliferation and carboplatin resistance in ovarian cancer cells [J] .Oncol Rep,2015,33(1):403-412.
- [10] Zhuang H,M Tan,J Liu,et al.Human epididymis protein 4 in association with Annexin II promotes invasion and metastasis of ovarian cancer cells [J] .Mol Cancer,2014(13):243.
- [11] Zhu L,H Zhuang,H Wang,et al.Overexpression of HE4 (human epididymis protein 4) enhances proliferation,invasion and metastasis of ovarian cancer [J] .Oncotarget,2016,7(1):729-744.
- [12] Lee S,S Choi,Y Lee,et al.Role of human epididymis protein 4 in chemoresistance and prognosis of epithelial ovarian cancer [J] .J Obstet Gynaecol Res,2017,43(1):220-227.
- [13] Plotti F,F Guzzo,T Schiro,et al.Role of human epididymis protein 4 (HE4) in detecting recurrence in CA125 negative ovarian cancer patients [J/OL] .Int J Gynecol Cancer, [2019-04-16] .<http://dx.doi.org/10.1136/ijgc-2019-000211>.
- [14] Nonaka M,BY Ma,R Murai,et al.Glycosylation-dependent interactions of C-type lectin DC-SIGN with colorectal tumor-associated Lewis glycans impair the function and differentiation of monocyte-derived dendritic cells [J] .J Immunol,2008,180(5):3347-3356.
- [15] Yan LM,B Lin,LC Zhu,et al.Enhancement of the adhesive and spreading potentials of ovarian carcinoma RMG-1 cells due to increased expression of integrin alpha5beta1 with the Lewis Y-structure on transfection of the alpha1,2-fucosyltransferase gene [J] .Biochimie,2010,92(7):852-857.
- [16] Li F,B Lin,Y Hao,et al.Lewis Y promotes growth and adhesion of ovarian carcinoma-derived RMG-I cells by upregulating growth factors [J] .Int J Mol Sci,2010,11(10):3748-3759.
- [17] Liu J,B Lin,Y Hao,et al.Lewis y antigen promotes the proliferation of ovarian carcinoma-derived RMG-I cells through the PI3K/Akt signaling pathway [J] .J Exp Clin Cancer Res,2009(28):154.
- [18] Zhuang H,J Gao,Z Hu,et al.Co-expression of Lewis y antigen with human epididymis protein 4 in ovarian epithelial carcinoma [J] .PLoS One,2013,8(7):e68994.
- [19] Liu D,J Liu,B Lin,et al.Lewis y regulate cell cycle related factors in ovarian carcinoma cell RMG-I in vitro via ERK and Akt signaling pathways [J] .Int J Mol Sci,2012,13(1):828-839.
- [20] Wang C,L Yan,Y Wang,et al.Overexpression of Lewis(y) antigen protects ovarian cancer RMG-1 cells from carboplatin-induced apoptosis by the upregulation of Topo-I and Topo-II beta [J] .Anat Rec (Hoboken),2011,294(6):961-969.
- [21] Cai M,S Jin,L Deng,et al.Lewis y antigen promotes p27 degradation by regulating ubiquitin-proteasome activity [J] .Oncotarget,2017,8(66):110064-110076.
- [22] Wang ST,JJ Liu,CZ Wang,et al.Expression and correlation of Lewis y antigen and TGF-beta1 in ovarian epithelial carcinoma [J] .Oncol Rep,2012,27(4):1065-1071.
- [23] ZHUANG HY,HU ZH,LIU JJ,et al.The expression and correlation of human epididymis protein 4(HE4) and Lewis y antigen in ovarian epithelial carcinoma [J] .Modern Oncology,2015,23(11):1570-1575. [庄慧宇,胡珍华,刘娟娟,等.HE4与Lewis在卵巢上皮性肿瘤中的表达及相关性研究 [J] .现代肿瘤医学,2015,23(11):1570-1575.]
- [24] Zhuang H,Z Hu,M Tan,et al.Overexpression of Lewis y antigen promotes human epididymis protein 4-mediated invasion and metastasis of ovarian cancer cells [J] .Biochimie,2014(105):91-98.

备注/Memo: National Natural Science Foundation of China(No.81072118,81172491,81101527,81602438) ; 国家自然科学基金
(编号: 81072118,81172491,81101527,81602438) ; 辽宁省博士启动基金 (编号: 201601133) ; 高等学校博士
科学点专项科研基金(编号:20112104110016, 20112104120019); 中国医科大学盛京医院自由研究者计划项目(编
号:200807)

更新日期/Last Update: 1900-01-01